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Punkt 1: Godkendelse af dagsorden 
 
Resume 
Bestyrelsen skal godkende den fremsendte dagsorden. 

 
 
Beredskabsdirektøren indstiller, 

at Bestyrelsen godkender den udsendte dagsorden 
 
 

Sagsfremstilling 
Formanden byder velkommen til mødet og hører, om der er bemærkninger til 
dagsordenen. 

 
Bestyrelsen bedes godkende dagsorden i FristAgenda 
 

 
 

Beslutning 
Bestyrelsen har ingen bemærkninger til den udsendte dagsorden.  
Godkendt som indstillet. 
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Punkt 2: Godkendelse af referat 
 
Resume 
Referat fra sidste Bestyrelsesmøde. 

 
Beredskabsdirektøren indstiller, 
at Bestyrelsen godkender det udsendte referat. 

 
Sagsfremstilling 
Bestyrelsen skal godkende referat fra sidste Bestyrelsesmøde maj 2023. 

 
Bestyrelsen bedes godkende referatet i FristAgenda. 
 

Bilag 
Referat bestyrelsesmøde maj 2023 
 

Beslutning 
Bestyrelsen har ingen bemærkninger til referatet.  

Godkendt som indstillet. 
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Punkt 3: Status siden sidst 
 
Resume 

Orientering siden sidst 
 
Beredskabsdirektøren indstiller, 

at Bestyrelsen tager orienteringen til efterretning. 
 
Sagsfremstilling 

Beredskabsdirektøren vil på mødet give en status for Sydøstjyllands Brandvæsen siden 
sidste møde, indeholdende nedenstående punkter: 
 

- Hvervning af frivillige til indsatsstøtte- og logistikenheden 

- Status på lederstøttebil og operationsrum  

- Status ny tankvogn, redningsvogn, og slangetender 

- Udbud ny tanksprøjte til Station Horsens 

- Status ombygning brandstationen i Klakring 

- Civilbeskyttelse i Danmark 

- Tilsyns besøg beredskabsstyrelsen 

- Projekt viden i beredskabet  

 
Beslutning 
Orienteringen taget til efterretning 
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Punkt 4: Status på brandsyn 
 
Resume 

Punktet omhandler orientering om status på afviklingen af lovpligtige brandsyn for 2023. 
 
 

Beredskabsdirektøren indstiller, 
at Bestyrelsen tager orienteringen til efterretning. 
 

 
Sagsfremstilling 
Status på brandsyn pr. 4. september 2023: 

Antal brandsynsobjekter: 1.313 
Antal brandsyn 2023:      864 
Gennemførte brandsyn:   520 

Gennemførelsesprocent:  60%  
 
Antallet af objekter og antal brandsyn, vil blive justeret løbende over året, da der i takt 

med at brandsyn afvikles rettes op på opdelingen af brandsynsadresser jf. gældende 
lovgivning. Ligeledes tilgår der løbende nye brandsynsobjekter.  

Sydøstjyllands Brandvæsen arbejder fokuseret og målrettet på at gennemføre brandsyn og 
det er således Sydøstjyllands Brandvæsens målsætning, at alle lovpligtige brandsyn vil 
gennemføres i 2023. 

 
Beredskabsdirektøren vil på mødet orientere om status på brandsyn. 
 

Beslutning 
Orienteringen er taget til efterretning. 

 

 



 

 

Punkt 5: Afgangs- og responstider  
 

Resume  
Redegørelse over afgangs- og responstider for Sydøstjyllands Brandvæsen. 
 

Beredskabsdirektøren indstiller, 
at Bestyrelsen tager orienteringen til efterretning. 
 

 
Sagsfremstilling 
Sydøstjyllands Brandvæsen vil på mødet orientere om status for afgangs- og 

responstider, fordelt på de seks brandstationer under Sydøstjyllands Brandvæsen. 
Statistikken for perioden 1. januar til og med 31. juli 2023 fremlægges sammen med 

foregående år. 
 
Overordnet ses en mindre forbedring på alle stationerne i forhold til 2022. Se bilag. 

 
For station Horsens er den gennemsnitlige afgangstid på 01:01 minut, hvilket er et sekund 
langsommere end 2022. Serviceniveauet for station Horsens er en afgangstid på 60 

sekunder eller derunder. 
 
Afgangstiden for døgnstyrken varierer typisk med +/- 3 sekunder som følge af udkaldenes 

tidspunkt på døgnet og særlige aktiviteter. Der ses f.eks. lidt længere afgangstid om natten 
eller i forbindelse med fysisk træning eller øvelsesaktiviteter.  
 

For alle deltidsstationerne er afgangstiden forbedret, set i forhold til 2022. Der kan ikke 
gives en entydig forklaring på forbedringen, men det antages at den tætte opfølgning fra 
Falcks nye områdeleder har medvirket til en positiv effekt. Dog gør udslaget sig særligt 

gældende i det forholdsmæssige lave antal udkald. For responstiden ses ligeledes en 
forbedring i forhold til 2022. Den hurtigere afgangstid giver naturligt udslag responstiden, 
hvorfor denne også ses forbedret for alle deltidsstationerne. 

 
Som bestyrelsen tidligere er blevet orienteret om, fører Sydøstjyllands 
Brandvæsen statistik på afvigelser, hvor et køretøj ikke afgår og en anden station må 

disponeres til opgaven.  
 
For perioden ses 10 afvigelser hvor en af stationerne ikke kan afgå med et eller flere 

køretøjer, eksempelvis på grund af manglende bemanding.  
 
Det er naturligvis ikke tilfredsstillende, og Sydøstjyllands Brandvæsen er i forsat tæt dialog 

med Falck omkring udfordringerne. Sammenholdes de 10 afvigelser med samme periode i 
2022, hvor der var 9 afvigelser, så er der alt tale om en mindre stigning 
 

Falck har udarbejdet et rapporteringssystem med årsagsforklaring og beskrivelse af 
afhjælpende tiltag.  
 

 
 

Beslutning  
Orienteringen taget til efterretning  
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Punkt 6: Budgetopfølgning halvår 2023 
 
Resume 

Sydøstjyllands Brandvæsen har i henhold til Kasse- og Regnskabsregulativ udarbejdet 
budgetopfølgning for årets første 6 måneder. 
 

Beredskabsdirektøren indstiller, 
at Bestyrelsen tager orienteringen til efterretning. 
 

Sagsfremstilling 
I henhold til Kasse- og Regnskabsregulativ for Sydøstjyllands Brandvæsen skal der tre 
gange årligt laves en gennemgående budgetopfølgning, der forelægges bestyrelsen. 

Budgetopfølgningen laves pr. ultimo marts, ultimo juni og ultimo september. 
Budgetopfølgningen består af en præsentation af de enkelte hovedgrupper i kontoplanen 

og en opfølgning på væsentlige afvigelser, herunder eventuelle initiativer iværksat på 
baggrund af disse. 
 

Budgetopfølgningen for 1. halvår viser et mindre forbrug på DKK 217.604,- i forhold til det 
forventede. 
 

Af bilagets side 1 fremgår de bogførte indtægter og udgifter. I noterne fremgår forklaringer 
på væsentlige afvigelser i de faktiske tal, i forhold til det budgetterede.  
 

Overordnet set skyldes det mindre forbrug færre driftsudgifter på køretøjer og materiel, da 
service endnu ikke er udført. Eftersyn, drift og vedligehold af brandhaner er endnu ikke 
afsluttet, samt der var flere indtægter på kursusvirksomhed end forventet. 

 
Beredskabsdirektøren vil fremlægge budgetopfølgning for årets første 6 måneder 
 

 
Bilag 
Budgetopfølgning halvår 2023 

 
Beslutning 
Orienteringen taget til efterretning 
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Punkt 7: Ny vagtcentral løsning ved Service og Beredskab 
 

Resume 
Service og Beredskab, Horsens Kommune skal have ny vagtcentral og vil fremadrettet 
samarbejde med Midtjysk Brand og Redning og Nordsjællands Brandvæsen. 

 
 
Beredskabsdirektøren indstiller, 

at Bestyrelsen tager orienteringen til efterretning. 
 
Sagsfremstilling 

Vagtcentralløsningen ved Service og Beredskab er forældet, og der skal investeres i en 
ny løsning. 
 

For at imødekomme robusthedsanalysens anbefaling om robustliggørelse af 
vagtcentralfunktionen, har Nordsjællands Brandvæsen, Midtjysk Brand og Redning, 
Service og Beredskab, Horsens Kommune og Sydøstjyllands Brandvæsen indgået et 

samarbejde omkring vagtcentralfunktionen. 
 

Parterne arbejder hen imod en løsning, der er robust og redundant, og hvor de tre 
vagtcentraler hjælper, afløser, støtter og supplerer hinanden, både i den daglige løsning 
af vagtcentralopgaver, i spidsbelastninger og i usædvanlige situationer, hvor den enkelte 

vagtcentral har behov for understøtning i løsning af opgaven. 
 
Sydøstjyllands Brandvæsens andel vedrører alene samarbejdet mellem enhederne og 

robustliggørelsen af vagtcentralfunktionen og indeholdes i nuværende vagtcentralkontrakt. 
 
De tre operatører af vagtcentralerne indgår i et fælles arbejde med at udarbejde 

kravsspecifikationer og udbud, foretage udvælgelse af og implementere et nyt og 
fremtidssikret vagtcentralsystem. 
 

Der er ingen økonomisk forpligtigelse mellem parterne, og udbuddet udarbejdes således, 
at hver operatør indkøber egen vagtcentralløsning. Parterne er dermed indbyrdes 
økonomisk uafhængige. 

 
Arbejdet organiseres med en styregruppe og en arbejdsgruppe. Styregruppen består af 
direktørerne for de beredskaber, som betjenes af vagtcentralerne og afdelingsleder fra 

Service og Beredskab. Arbejdsgruppen består af projektmedarbejdere, vagtcentralledere 
og teknikere fra de tre operatører. 
 

Der arbejdes på, at de tekniske løsninger gøres så ens som muligt, indarbejdes i samme 
netværk og med backup funktion, der sikrer, at vagtcentralernes IT-løsninger, netværk og 
servere er redundante. 

 
Klientsystemet opbygges således, at de enkelte vagtcentralmedarbejdere kan assistere 
på en hvilken som helst af de tre vagtcentraler eksempelvis under nedbrud eller ved 

overbelastning af vagtcentralen. Vagtcentralmedarbejderne kan assistere ved enten 
personligt fremmøde eller ved anvendelse af egen klient. 
 

Service og Beredskab ved Horsens Kommune bistår konkret projektet med 
udbudskonsulent. Den enkelte operatør afholder i givet fald eventuelle omkostninger 
forbundet hermed. 
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Udbuddet forventes offentliggjort medio september 2023. 

 
 
Bilag: 

 
 
Beslutning 

Orienteringen taget til efterretning 
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Punkt 8: Investeringsplan  
Resumé 
Bestyrelsen godkendte maj 2022 en investeringsplan for 2022 - 2025. Sydøstjyllands 

Brandvæsen har udmøntet dele af planen og har således korrigeret investeringsplanen. 

  

Beredskabsdirektøren indstiller, 
At Bestyrelsen godkender korrigeret investeringsplan 2022 - 2025. 

At Bestyrelsen - på baggrund af notat fra PwC - beslutter at brandvæsnet fortsætter med 

regnskabspraksis efter årsregnskabsloven. 
 
Sagsfremstilling 

Sydøstjyllands Brandvæsen har udmøntet dele af den godkendte investeringsplan. 
 
Herudover har Sydøstjyllands Brandvæsen opgjort likviditet pr. 31. dec. 2022. 

Opgørelsen viser en likviditet på DKK 5.085.680,-.  
 
Sydøstjyllands Brandvæsen har derfor korrigeret investeringsplanen, som forelægges 

bestyrelsen til godkendelse. 
 
Som vedtaget på bestyrelsesmøde september 2022 har Sydøstjyllands Brandvæsen 

iværksat indkøb og opbygning af lederstøttekøretøj samt slangetender til en værdi af 
DKK 1.550.000,-. 
 

Sydøstjyllands Brandvæsen arbejder løbende på implementering af planen, på såvel det 
forebyggende som det operative område. Udmøntningen af planen og fremtidens 
udfordringer kræver fortsat, at der investeres i nyt udstyr og materiel, således vi til 

stadighed følger samfundets udvikling. Og der skal investeres i forbedring af 
arbejdsmiljøforholdene for alle brandmænd i Sydøstjyllands Brandvæsen.  
Investeringsplanen understøtter ligeledes Sydøstjyllands Brandvæsens tilgang til 

bæredygtighed. 
 
Den korrigerede plan indeholder fortsat økonomisk robusthed og stødpude for selskabet i 

tilfælde af større udsving eller større uforudsete udgifter.  
 

Hertil har brandvæsenet, som vedtaget på seneste bestyrelsesmøde, haft Price Waterhouse 
Coopers til at udarbejde et notat vedrørende anvendelse af de likvide midler. 
Notatet redegør for to regnskabsmæssige principper for indregning af anlægsaktiver og 

afskrivninger, samt deres betydning for Sydøstjyllands Brandvæsens regnskabsmæssige 
resultat. 
 

Sydøstjyllands Brandvæsen orienterer om, at den nuværende regnskabspraksis efter 
årsregnskabsloven fortsættes og anlægsaktiver afskrives efter den i notatet beskrevne 
regnskabspraksis. 

 
Beredskabsdirektøren vil på mødet redegøre for korrigeret investeringsplan 2022 – 2025 
samt notat fra PwC. 

 
Bilag  
Korrigeret investeringsplan 2022-2025 

Notat vedrørende anvendelse af de likvide midler 
 
Beslutning 

Vedtaget som indstillet 
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Punkt 9: Bæredygtighed 
 
Resume  

I september 2022 gennemførte Sydøstjyllands Brandvæsen et seminar med fokus på 
bæredygtighed og klimatiltag. På den baggrund er udarbejdet Kommissorium for udvikling 
og implementering af bæredygtighedstiltag i Sydøstjyllands Brandvæsen samt gennemført 

en række konkrete tiltag. Bestyrelsen orienteres herom. 
 
Beredskabsdirektøren indstiller, 

at Bestyrelsen tager orienteringen til efterretning. 
 
 

Sagsfremstilling 
I september 2022 gennemførte Sydøstjyllands Brandvæsnet et seminar med fokus på 
bæredygtighed og klimatiltag. Vedlagt er kommissorium for udvikling og implementering af 

bæredygtighedstiltag i Sydøstjyllands Brandvæsen. Kommissoriet fastlægger rammen for 
arbejdet med klimatiltag i brandvæsnet, og skaber en helhed i forhold til indkøbspolitikken. 
Centralt i kommissoriet står de tre parametre: Miljøet, Det Sociale og Økonomien. 

Parametrene skal kvalificere, om et klimatiltag skal udvikles og implementeres. Det kræver 
naturligvis en nærmere vurdering af, hvorvidt og i hvilket omfang hver af de tre parametre 

er opfyldte. Sydøstjyllands Brandvæsen vil implementere klimatiltag, som opfylder alle tre 
parametre. Klimatiltag prioriteres endvidere efter tilgængelighedsprincippet. Vandforbrug til 
slukning af brand er i fokus af flere grunde. Dels er det bæredygtigt at spare så meget på 

vandet som muligt, dels kan vand også skade det brændende objekt. Derfor har 
brandvæsnet moderne og effektive specialeværktøjer, hvor slukningsvandet sættes under 
stort tryk og vandforbruget derved sænkes. Brandvæsnet anvender også i vid udstrækning 

batteridrevne løsninger, f.eks. til frigørelsesværktøj, lamper, overtryksventilatorer. Alt 
sammen noget, som tidligere ville være drevet af en benzin eller dieselmotor. 
 

Brandvæsnet har dels sin egen drift, men en stor del drives af Horsens Kommune og Falck 
via brandkontrakterne. Brandvæsnet ejer endvidere ingen bygninger, men bor til leje i 
både brandgarager og kontorbygninger. Det betyder, at en række af klimatiltagene skal 

drives via Partnerskaber med aftaleparterne.  
 
I forlængelse heraf har brandvæsnet været i kontakt med Horsens Kommunes 

Klimasekretariat. Sekretariatet har tilbudt at lave en screening af arbejdsprocesserne, for 
at afdække hvilke klimatiltag, der vil have potentiale til at blive gennemført. Det er 
forventningen, at disse klimatiltag vil skulle implementeres i samarbejde med især 

partnerne Hedensted Kommune, Horsens Kommune og Falck. Et eksempel herpå kan være 
brug af regnvand som slukningsvand. Hedensted og Horsens Kommuner har også et vist 
forbrug af drikkevand, som - på samme måde som slukningsvand - vil kunne erstattes af 

opsamlet regnvand. Det synes derfor umiddelbart oplagt at lave et samarbejde om brug af 
opsamlet regnvand.  
 

Medarbejderadfærd kan også have positiv indflydelse på klimaet. Med adfærd tænkes i 
første omgang på f.eks. om medarbejderne vælger en bæredygtig transport både på 
arbejde, men også til og fra arbejde - cyklen frem for bilen, elbil frem for bil med fossile 

brændstof osv., om medarbejdernes kørestil når de kører bil - både under udrykning og i 
øvrigt, om møder afholdes pr. teams/telefon eller man fast lader sig transportere til 
mødestedet. Medarbejderne kan påvirke hinanden både med positive holdninger til 

bæredygtighed og deres adfærdsmønstre. En ændret adfærd kan således også påvirke 
tankemønstre og være med til at give idéer til konkrete klimatiltag. Adfærd kan ændres og 
forstærkes af incitamentsordninger som eksempelvis interne konkurrencer medarbejderne 

imellem.  
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Danske Beredskaber har oprettet et netværk om Bæredygtighed. Formålet med netværket 

er at udvikle og påvirke beredskabernes bevidsthed om bæredygtighed som beskrevet i 
bud på Fremtidens Beredskab. Netværket skal at øge vidensniveau, samarbejdet, 
koordination og vidensdeling i beredskabets opgaveløsning, og samlet bidrage til øget 

bæredygtighed i organisering og opgaveløsning. Sydøstjyllands Brandvæsen er medlem af 
netværket. 
 

Beslutning  
Orienteringen taget til efterretning 
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Punkt 10: Plan for nedlæggelse af brandhaner 
Resumé 
Sydøstjyllands Brandvæsen skal lave en plan for nedlæggelse af brandhaner. Bestyrelsen 
traf den 22. september 2022 beslutning om, at opgaven med nedlæggelse skulle sendes i 

udbud med det formål at få den bedste pris for nedlæggelse af brandhanerne. 
 
Beredskabsdirektøren indstiller, 

at Bestyrelsen godkender plan for nedlæggelse af brandhaner. 
 
Sagsfremstilling 

Sydøstjyllands Brandvæsen skal lave en plan for nedlæggelse af brandhaner. Brandvæsnet 
nedlægger alle mindre brandhaner, såkaldt c-brandhaner, samt de øvrige brandhaner, som 
er defekte, og som ikke længere er nødvendige for operative indsatser.  

 
Bestyrelsen traf den 22. september 2022 beslutning om, at opgaven med nedlæggelse 
skulle sendes i udbud, med det formål at få den bedste pris for nedlæggelse af 

brandhanerne. Det følger af vandværkernes - på dette punkt - enslydende vedtægter, at 
det er den stedlige kommune, som har ansvaret for drift, vedligeholdelse og nedlæggelse 
af brandhanerne.  

 
Horsens Vand A/S henvendte sig i februar 2021 med tilbud om at indgå en aftale om 
nedlæggelse af brandhanerne. På den baggrund er indgået en aftale, som for 

Sydøstjyllands Brandvæsen er bedre økonomisk end resultatet af et udbud. Aftalen 
indeholder, at vandværket udfører arbejdet med nedlæggelse af en brandhane, hvorved 
vandværket er sikre på, at det kun er dem selv, der arbejder på deres vandledninger. 

Nedlæggelse sker efter en plan udarbejdet i fællesskab.  
 
Brandvæsnet betaler 6.000 kr. henholdsvis 12.000 kr. pr. nedlagte brandhane afhængig af, 

om nedlæggelse af en brandhane kræver reetablering af jord, perlesten og lign. eller 
reetablering af asfalt, fliser eller anden belægning. Hvis Horsens Vand A/S nedlægger en 
brandhane i forbindelse med renovering af vandledning, sker dette uden beregning for 

brandvæsnet.  
 

Brandvæsnet er naturligvis forpligtet til at behandle alle ens. Derfor er den samme aftale 
tilbudt alle 29 vandværker i slukningsområdet, som har brandhaner, der skal nedlægges. 
Alle vandværker har fået tilbud om møde med henblik på afklaring af, om det enkelte 

vandværk ønsker at indgå aftalen, samt hvorvidt de data, som vandværket henholdsvis 
brandvæsnet har om antal og placering af brandhaner, er ens. Dette har samlet set 
resulteret i, at der er:  

- to vandværker (med i alt 18 brandhaner), som ikke ønsker at indgå aftalen,  
- syv vandværker (med i alt 14 brandhaner) som endnu ikke har taget stilling, og  
- 21 vandværker (med i alt 173 brandhaner), der har indgået aftalen. 

 
Nogle vandværker ønskede at nedlægge brandhaner meget hurtigt efter indgået aftale. 
Dette har resulteret i, at der allerede er nedlagt 69 ud af de 205 brandhaner. Brandvæsnet 

har et efterslæb på reparation af 23 defekte brandhaner, som er nødvendige for den 
operative indsats. Det vil være formålstjenligt ud fra en beredskabsfaglig vinkel at 
prioritere at reparere disse brandhaner.  

 
Brandvæsnet ønsker derfor at kombinere plan for nedlæggelse af brandhaner med 
reparation af de defekte brandhaner, der er nødvendige at bevare.  
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Det forventes samlet set at tage 7 budgetår at udskifte de defekte brandhaner, der skal 
bevares, og nedlægge de brandhaner, der skal nedlægges. 

 
Beslutning   
Vedtaget som indstillet 
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Punkt 11: Eventuelt 
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Punkt 12: Underskrifter 
 
Sagsfremstilling 

Referater godkendes i FirstAgenda  
 
 

Peter Sørensen   ___________________________________________ 
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Heidi Würtz Møller Jensen  __________________________________________ 
 

 
Andreas Boesen  __________________________________________ 
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